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Životní vzpomínání nejstarší občanky našeho městyse 
  

Říká se, že jediná spravedlnost je konečnost našeho žití a nikdo si 

délku svého životního putování nedokáže prodloužit. Někomu je dáno žít 

krátce, jiný prožívá radosti i bolesti do vysokého věku. Nejstarší občanka 

Českých Heřmanic dostala naděleno nejen délkou života, ale i jeho 

obsahem a pestrostí. Počátkem roku vyprávěla svůj životní příběh 

mezinárodní organizaci Paměť národa, která shromažďuje vzpomínky na 

důležité (většinou pohnuté) události 20. století.  

 Následující text přetiskujeme s laskavým svolením autora (Paměti 

národa, Iva Marková). Délka textu neumožňuje kompletní uveřejnění 

v našem čtvrtletníku, a je proto rozdělen na tři části, které budou otištěny 

v následujících letošních vydáních Heřmánku. 

  

Říkali nám kulaci, ale byli jsme otroci  

Božena Jůvová se narodila do zemědělské rodiny a v 50. letech 

prožila mnoho nespravedlivých ústrků, které přinesl komunistický režim 

soukromým zemědělcům. Jako dceru kulaka ji v roce 1950 direktivně 

odvedli z rodinného hospodářství pracovat na státní statek. Když po 

půlroce vážně onemocněla, převedli ji do kuchyně v Litomyšli. Tři měsíce 

tam za práci nedostala ani korunu, protože byla dcerou kulaka. V roce 

1951 zatkli jejího bratra a odsoudili ho za velezradu. Z šestnáctiletého 

trestu si odpracoval osm let v uranových dolech v Jáchymově, odkud se 

vrátil s podlomeným zdravím. Doma zatím rodiče hrdinně vzdorovali 

režimu a snažili se plnit nesplnitelné dodávky. Sami neměli co jíst, a tak 

maminka chodila v noci potají k sousedům pro vejce. Do JZD nakonec 

museli vstoupit, nebylo jiné cesty. Božena pak v JZD pracovala šest let 

jako brigádnice. Od roku 1961 bydlela v restauračním zařízení s hotelem 

na Andrlově chlumu u Ústí nad Orlicí, kde zároveň pracovala jako 

kuchařka, pokojská a uklízečka. Postupně se vypracovala na vedoucí 

kuchařku, a měla na starosti i praktikantky z učiliště. Komunistický režim 

se snažil Boženu potrestat za to, že se narodila do zemědělské rodiny, a 

ponížil ji minimálním pracovním uplatněním. Ona si ale i jako kuchařka 

našla svoji cestu. Naklonila si srdce desítek děvčat, která vedla 

k profesionalitě v oboru kuchař-číšník. Díky své pracovitosti si získala 

uznání a důvěru svých zaměstnavatelů.  „Neboj se, jsi přece Jůvová!“ řekl 

jí jednou v těžké chvíli otec. A Božena si skutečně v každé době uchovala 

vzácnou přímost a svobodu nazývat věci pravými jmény. 
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Božena Jůvová 

se narodila v únoru 

1923 v Českých 

Heřmanicích-Borové 

v okrese Ústí nad 

Orlicí. Spolu s ní se 

jako dvojče narodil i 

bratr Vladimír.  Rodný 

statek čp. 27 vlastnila 

rodina její matky 

Anny, rozené 

Hudečkové (1901-

1986). Otec Stanislav 

Jůva (1894-1964) se 

tam přiženil ze Lhůty 

u Vysokého Mýta v 

roce 1919. Také otcův bratr Václav Jůva měl dvojčata, syny Zdeňka a Václava, 

kteří byli podobně staří jako Božena s Vladimírem.  

Pamětnice líčila své dětství jako hezkou dobu, jejíž součástí zcela 

samozřejmě byla od malička i práce. Ke statku patřilo kolem dvaceti hektarů 

půdy, v hospodářství měli 25 kusů dobytka, prasata, tři koně.  „Starali jsme se o 

kočky, krmili králíky, měli jsme dvacet hus, tak jsme pro ně dělali šišky a trhali 

kopřivy, nosili jsme dříví a uhlí ke kamnům. Se sousedy jsme si vzájemně 

pomáhali s polními pracemi a pak jsme si sedli na lavici a vypravovalo se. Byli 

jsme veselí, nikdo se nikoho nebál,“ vyprávěla pamětnice. První třídy obecné 

školy vyšla Božena v Českých Heřmanicích, do měšťanky chodila do vedlejší 

Sloupnice. Po ukončení osmé třídy v roce 1937 zůstala na pomoc doma v 

rodinném hospodářství.  

Boženin otec Stanislav Jůva byl pevný, vlastenecky smýšlející člověk a 

Sokol. V žádné době se nenechal zlomit ani nepřevlékl kabát, protože ve své 

povaze měl také nebojácný vzdor. Pamětnice to doložila na jeho činech v době 

války, kdy pomáhal lidem trpícím nedostatkem potravin. „Za Němců táta zabil 

prase, husy či jalovici. Pak to ukryl do vozu mezi otýpky slámy a vezlo se to do 

České Třebové. Pomoc organizoval nějaký pan Blažek z Heřmanic. Kdyby na 

to Němci přišli, mohlo to být pro něj špatné, bylo to zabité načerno.  Ale nikdo 

nás neudal,“ popisovala pamětnice.  

 

Táta mi řekl, ať se nebojím, že jsem Jůvová  

Přestože i za války museli odvádět zemědělské produkty, nebyly to 

dodávky devastující, a tak válečné období přežili bez újmy. O zpustošení jejich 

majetků i duší se přičinil až režim následující. Hned v roce 1948 zahájila 

sourozenci Božena a Vladimír Jůvovi, cca 1933 
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Komunistická strana Československa direktivní, násilnou kolektivizaci 

zemědělství. Spustila štvavou kampaň proti sedlákům, které označila za 

„vesnické boháče“ a „kulaky“, s nimiž je třeba se vypořádat. V letech 1948-

1960 proběhla hlavní fáze vyvlastňování zemědělské výroby a spojování do 

stranou ovládaných družstev. Nesplnitelnými dodávkami, pokutami, 

zabavováním majetků a perzekucí rodinných příslušníků se komunistické straně 

v krátké době podařilo zlikvidovat selský stav a rodové vazby k půdě.  

V listopadu 1948 se bratr Vladimír oženil 

a převzal po otci rodinné hospodářství. 

Božena jako svobodná byla první na řadě, 

s kým začal komunistický režim vláčet. 

V březnu 1950 jí přišlo předvolání na úřad 

práce do Litomyšle. Táta mně řekl, ať se 

nebojím, že jsem Jůvová: ,,Němci tě nikde 

netahali, a bolševici tě taky nikde nebudou 

tahat!‘‘.  ,,Moc jsem se tam s nimi nebavila. 

Pak jsem trochu víc práskla dveřmi a utekla 

jsem,“ uvedla pamětnice. Za tři dny dostala 

další předvolání, a tak se do Litomyšle vydala 

znovu. Cílem státní moci bylo násilně Boženu 

vytrhnout z domova, a znemožnit jí práci na 

statku. Na úřadu práce jí dali na vybranou 

práci v lese, v cihelně anebo na státním statku 

Voděrady.  

V květnu 1950 nastoupila Božena Jůvová 

do Voděrad. Vzdálenost pěti kilometrů denně překonávala na kole. „První den 

mi vedoucí dal kolíčky a lezla jsem celé dny po kolenou při jednocení krmné 

řepy. Každý měl svůj díl, který musel udělat. Byla jsem tam do Vánoc, pak 

jsem se schvátila a onemocněla žloutenkou,“ vzpomínala pamětnice. Po měsíci 

v izolaci a dalším měsíci doma se vrátila na pole. Tehdy však zasáhl lékař, který 

jí zakázal práci na slunci. A tak Boženu převedli do závodní jídelny Restaurací 

a jídelen v Litomyšli, kde jako pomocná síla v kuchyni vařila přes 200 obědů. 

„První tři měsíce jsem v kuchyni nedostala ani korunu, protože jsem dcera 

kulaka. Pak jsem dělala za 350 korun měsíčně. My nebyly dcery kulačky, my 

byly otrokyně národa,“ posteskla si pamětnice.  

V říjnu 1950 dostal Vladimír Jůva pokutu 50.000 korun za nesplnění 

dodávek. O dva měsíce později na základě přípisu ONV Litomyšl měly rady 

místních národních výborů jednotlivých obcí na základě stanovených kritérií 

označit vesnické boháče. Vladimír Jůva se tak ocitl na obávaných kulackých 

seznamech… 

 

Božena Jůvová, 1948 
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Zprávičky ze školy a školičky 
 

 

Léto a letní prázdniny se kvapem blíží a my finišujeme do závěru 

školního roku. Učit se nemusí jen ve škole, ale i na některých zajímavých 

místech. Třeba například na autodromu ve Vysokém Mýtě, kde jsme zúročili 

dovednosti, které jsme získali v teoretické části dopravní výchovy.  

Také jsme navštívili kino ve Vysokém Mýtě – Jeden svět na školách. Je to 

největší festival dokumentárních filmů o lidských právech. Přináší příběhy lidí 

z různých koutů světa a otevírá důležitá témata z oblasti lidských práv. Po 

projekci filmů následují debaty s odborníky, kde se mladí diváci dozvědí více o 

tématu a mají možnost vyjádřit svůj názor. 

Navštívil nás tanečník Doctor Dancer, který roztančil celou naši školu 

v místní tělocvičně.  

Zúčastnili jsme se matematické soutěže Klokan. Z naší školy si nejlépe 

vedl Kryštof Ač a Matyáš Kotyza.  

V březnu proběhla tradiční Pexesiáda pro rodiče a děti. Mezi dětmi si 

nejlépe vedla Dorotka Machová, 2. místo Laurinka Nováková a 3. místo Adélka 

Hrdonková. U dospěláků vyhrála paní Hrdonková, 2. místo paní Machová a pan 

Pražák a 3. místo paní Hrdinová.  

Koncem března nás navštívili naši budoucí prvňáčci. Společně jsme 

prožili opravdovou hodinu výuky a věřím, že se dětem u nás líbilo a těší se na 

1. září, kdy je ve škole přivítáme.  

V dubnu jsme pasovali na čtenáře naše prvňáčky. Na tuto akci se přišli 

podívat i rodiče a prarodiče prvňáčků. A jaká by to byla oslava bez občerstvení? 
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Tímto děkujeme paní kuchařce Martině za skvělou buchtu. 

Ve čtvrtek 5. května jsme konečně po dvou letech mohli pozvat maminky 

a širokou veřejnost na vystoupení ke dni matek. 

Od začátku března do konce května jezdily starší děti z mateřské školy na 

plavecký výcvik do Litomyšle. Jako odměna pro všechny bylo Mokré 

vysvědčení. 

Na společném výletě MŠ a ZŠ jsme navštívili Betlém v Hlinsku. Cestou 

tam jsme se zastavili v Pekle Čertovina, kde si děti mohly vybrat, zda navštíví 

pekelné podzemí nebo jenom naučnou stezku a dětské hřiště. 
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Do konce roku bychom ještě rádi uspořádali atletické závody 

malotřídních škol, na které jsme pozvali děti z Tisové a ze Zálší. Navštíví nás 

Zdravá pětka zaměřená na 

zdravý životní styl. S hudebním 

programem o Bedřichu 

Smetanovi přijede pan Kubát. A 

jak se zachovat, když potkáme 

cizího psa? To nám odpoví 

zábavně-naučný program 

Bezpečný pes určený pro děti 

z mateřských a základních škol.  

 

Sportovní odpoledne 

spojené s rozloučením 

s předškoláky máme 

naplánované na čtvrtek 23.6. 

Odpoledne pro děti a rodiče bude 

zakončené opékáním a 

předškolní děti budou mít 

možnost ve školce přespat. 

Konec školního roku se blíží a 

my přejeme dětem krásné 

prázdniny. 

      -jk- 
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TJ Sokol České Heřmanice 
    

 Novinky z našeho Sokola 

Nejdříve se musíme pochlubit úspěšnou akcí. Devatenáctého března 

fotbalisté uspořádali fotbalovou discozábavu, kterou nás hudebně provedl DJ 

Brejl. Kromě tradičního tance a utužování přátelských vztahů se dražily 

podepsané dresy hráčů: 

AC Sparta Praha – Ladislav Krejčí st. 

SK Slavia Praha – Tomáš Holeš 

FC Hradec Králové – Daniel Vašulín 

FK Jablonec – Tomáš Malínský 

FK Pardubice – Pavel Černý 

SK Slavia Praha (futsal) – Martin Brychta ml. 

SK Sigma Olomouc - Jáchym Šíp 

Díky dražbě jsme vybrali 31 300Kč, které jsme věnovali na konto 

nevládní neziskové organizace Člověk v tísni – SOS Ukrajina, poskytující 

humanitární pomoc lidem zasaženým ozbrojeným válečným konfliktem na 

Ukrajině. 

 

Druhou vydařenou akcí bylo tradiční pálení čarodějnic. Na fotbalovém 

hřišti jsme si užili oheň, opekli špekáčky, popili dle chuti a prostě se jen 

sousedsky potkali. 

 

Jak jste si určitě všimli, kiosek na hřišti v rukou fotbalistů vzkvétá a s 

teplejším počasím se rozšiřuje otevírací doba a přibývají speciální akce. Pro 

nejaktuálnější info sledujte náš Facebook a webové stránky. 

 

 

Co nás čeká:  

12. 6. - Dětský den 

16. 7. - 120 let TJ Sokol České Heřmanice 

27. 8. - Ukončení prázdnin 

  

 

Naše oddíly:  

 

Fotbal děti: 

Dvakrát týdně (v pondělí a ve čtvrtek) se schází přibližně 50 dětí v 

kategoriích bambiny, mladší přípravka a starší přípravka. Od března se o 

víkendech všechny skupiny účastnily zápasů, které vyvrcholily 4. 6. finálovými 

turnaji.  
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Cvičení dětí: 

Cvíčo pokračuje i v roce 2022. Pravidelně se setkáváme ve dvou 

skupinách starší a mladší děti. Celkem se na Cvíčo chodí bavit a sportovat 

okolo dvaceti dětí. Naše cíle zůstávají stejné: mít radost z pohybu a ze společně 

strávených chvil s kamarády. 

 

 Užijte si léto v pohybu a těšíme se na viděnou ať už na akcích, nebo v 

kiosku! 

        Za Váš TJ Sokol ZZ a spol. 

 

Hasičské zprávy 

 
Na jaře se nám opět rozeběhly tréninky a nové soutěže v požárním sportu. 

Když to počasí dovolí, tak se scházíme potrénovat každou středu a neděli. 

13. a 14. května jsme se zúčastnili soutěže mladých hasičů O pohár obce 

Svatý Jiří. 

 

V pátek 20. 5. jsme uspořádali další ročník branného závodu. Letos se ho 

zúčastnilo celkem 29 dětí rozdělených do třech věkových kategorií.  
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V sobotu 21. 5. jsme přijali pozvání na Dvořisko, kde se konal Pohár 

Františka Vícha. Děti soutěžily ve štafetách dvojic a v požárním útoku. Starší 

žáci se umístili na krásném druhém místě, mladší žáci obsadili pátou příčku. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

27. a 28. května se obě naše družstva účastnila Okresního kola hry 

Plamen v Mladkově, kde tradičně přespáváme ve stanech. Počasí bylo opět 

příšerné, déšť, zima, bláto …. 

V celkovém pořadí hry Plamen se družstvo starších dětí umístilo na 13. 

místě ze 43 soutěžících. Mladší děti skončily na 24. místě z 38 družstev. 

 
V pátek 20. května jsme oslavili svátek Sv. Floriána sousedským 

posezením u hasičárny. K občerstvení se tradičně podávaly bramboráky. 

V sobotu 29. května se konala okrsková soutěž v požárním sportu. Jelikož 

se letos nenašel zájemce o uspořádání okrskového kola, tak vedení okrsku 

rozhodlo uspořádat tuto soutěž na neutrálním hřišti ve Svatém Jiří. Muži 

z Českých Heřmanic se bohužel letos nesešli. Družstva našich žen obsadila 5. a 

7. místo. 

      -př- 
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Projekt "Společnou cestou ke kvalitnějšímu neformálnímu 

vzdělávání na území Litomyšlska" 
 

Od ledna 2022 do dubna 2022 naše Komunitní 

škola zrealizovala pro dobrovolníky komunitní 

školy workshop (osobně sociální rozvoj).  A 

zrealizované kluby (klub řemesel a péče o rostliny) se 

uskutečňují v pravidelných turnusech minimálně 

jedenkrát týdně. Také se uspořádal projektový den na 

téma Putování za velikonočním pokladem. 

Všechny tyto aktivity jsou hrazeny z projektu: 

Místní akční skupinou Litomyšlsko o.p.s. "Společnou cestou ke 

kvalitnějšímu neformálnímu vzdělávání na území Litomyšlska 

 

 Komunitní škola připravuje:       19.6.  Den Otců 

                                                          11.7. - 15.7. Příměstský tábor 

                                                          18.7. - 22.7. Příměstský tábor 
 

    -lv- 

  

Ukliďme Česko 
 

Stejně jako v minulých letech jsme 

se připojili k akci Ukliďme Česko.  

Malým (a asi i milým) překvapením bylo 

menší množství nasbíraných pytlů s 

odpadky. 

Možných vysvětlení je několik: 

 

- konečně větší uvědomění si, že se 

odpady nevyhazují z auta 

- díky coronaviru se méně jezdilo, a tedy i 

vyhazovalo méně odpadků 

- náš každoroční úklid vede k čistějším 

příkopům podél silnice. 

  

Chceme věřit, že platí tvrzení první . 

Děkuji všem, kteří se k akci připojili, 

dospělým i dětem.                 -mn- 
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Z farnosti 
 

Možná si někdo vzpomenete, že při letním jarmarku byla v kostele 

výstava obrázků dětí a písemných vzpomínek dospělých na jejich prarodiče. 

V roce 2021 byl totiž první ročník Světového dne prarodičů a seniorů. 

Tématem druhého, letošního ročníku je Ještě ve stáří budou přinášet užitek. 

Papež vybízí starší lidi, aby „bděli sami nad sebou“, učili se aktivnímu 

stáří včetně duchovního života, budování vztahů s okolím a pomoci potřebným. 

To vše jim pomůže, aby nevnímali sami sebe jako pouhé diváky v divadle 

dnešního světa, nýbrž jako užitečné osobnosti. 

Při této příležitosti si říkám, že bychom po prázdninách měli zase obnovit 

ČAS 55+, když už máme v názvu českoheřmanští aktivní senioři.   

 

-mn- 
 

 

Pomoc uprchlíkům z Ukrajiny 
 

Válka na Ukrajině trvá již tři měsíce. Šok a hrůza, kterou v nás válka 

zpočátku vyvolala, se dotkla asi každého z nás. Také u nás, v Českých 

Heřmanicích, se uskutečnila sbírka potravin, oblečení a hygienických potřeb. 

Ochota a velkorysost byly až dojemné, a tak jsem mohla do Charity Litomyšl 

odvézt plné auto krabic s potřebnými 

věcmi. 

Samozřejmě se situace a postoje 

k dané problematice pozměnily, každý 

máme své problémy a starosti, ale pomoc 

bližnímu, který je v nouzi, nás přece jen 

nemůže ani do budoucna nechat v klidu. 

Způsoby pomoci jsou různé, jednou 

z nich je i nabídka prodeje obrazů 

z Plenéru (Plenér ve výtvarném umění 

znamená malování krajin venku, „na 

vzduchu“ - francouzsky en plein air), 

který pořádala Kateřina Profousová pro 

mladé ukrajinské malíře v Tisové a okolí 

(je tam i pár obrazů z Heřmanic). Nyní je 

prodává na podporu Ukrajiny. Kompletní 

přehled obrazů najdete na https://bit.ly/plenerUA   

Třeba osloví právě Vás.               

                     -mn- 

https://cs.wikipedia.org/wiki/Francouz%C5%A1tina
https://bit.ly/plenerUA
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Jedna noc na Karlštejně 
 

Po dlouhé době jsme u nás přivítali ochotnické divadlo ze Zámrsku 

s představením Jedna noc na Karlštejně. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Celý příběh se odehrává na hradě Karlštejn, tak jak ho známe z muzikálu 

Zdeňka Podskalského, ale v této zámrské verzi je více času věnováno vztahu a 

lásce mezi císařem a jeho manželkou. 

Představení nás potěšilo a překvapila nás vysoká úroveň muzikálového 

provedení.  Ochotníkům děkujeme a přejeme, ať jim zůstává nadšení a radost! 

A těšíme se na další setkání s nimi.   

-mn- 



 15 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 16 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 17 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 18 

 

 

V březnu zemřel pan Josef Souček z Českých Heřmanic. 

V květnu zemřel pan Lumír Eliáš z Českých Heřmanic. 

 
 

Sbor pro občanské záležitosti informuje 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

                    -ak- 

                                                                 

V březnu oslavili své životní jubileum 60 let pan Petr Hanus 

z Českých Heřmanic, 75 let paní Marie Holá z Netřeb a 85 let paní Marie 

Černínová z Chotěšin.  

V dubnu oslavili své životní jubileum 70 let paní Marie Nováková 

z Českých Heřmanic, pan Václav Matouš z Českých Heřmanic a 80 let 

pan Jaroslav Kafka z Českých Heřmanic.  

V květnu oslavili své životní jubileum 75 let paní Anna 

Charouzová z Českých Heřmanic, pan Miroslav Čapek z Českých 

Heřmanic, pan Milan Mareček z Chotěšin a 85 let paní Milada 

Šplíchalová z Netřeb.  

 

Jménem redakce všem jubilantům gratulujeme a přejeme hodně 

zdraví do dalších let. 
 

V únoru se manželům Juřicovým narodila dcera Julie. 

V březnu se manželům Vérovým narodila dcera Nela. 

V dubnu se manželům Klofandovým narodila dcera Sofie. 
 

Rodičům gratulujeme a Julii, Nele a Sofii přejeme v životě hodně štěstí a 

zdraví. 
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Dle plánu preventivně výchovné činnosti v oblasti požární prevence pro rok 

2022 obec zveřejňuje v Heřmánku 2/2022 následující článek: 

 

Místo svíčky baterku 
 

Používání svíček k osvětlování se v dnešní době podstatně omezilo a 

zůstalo spíše jako intimní osvětlení při slavnostních chvílích. Svíčky se dnes 

prodávají ve všech možných velikostech, provedeních a barvách a používají se 

jako dekorativní předměty. Pokud by sloužily pouze k uvedeným účelům, 

nemuseli bychom si dělat velké starosti, i když i vánoční stromek občas může 

chytnout. Otevřený oheň a především svíčky se však stále bohužel používají 

tam, kam toto osvětlení v žádném případě nepatří. 

To se týká jeho používání na půdách, ve sklepích, v garážích, kůlnách, 

stodolách, ale také v chatách a ve stanech a někdy i v bytech. 

Používání svíček v těchto případech musíme nazvat hazardem a občany, 

kteří je používají, nezodpovědnými lidmi. Riskují svůj majetek a zdraví – často 

však nejen svůj, ale i svých spoluobčanů. 

Nejčastěji požár vznikne při zapomenutí zapálené svíčky, odložené na 

hořlavém podkladě, při neopatrné manipulaci a jejím převrhnutí při odpadnutí 

žhavého knotu na hořlavé předměty. Stane se i to, že majitel bytu nebo chaty 

usne při zapálené svíčce nebo že svíčku převrhne domácí zvíře.  

Zanedbatelné nejsou ani hry dětí, kdy si děti pomocí svíček osvětlují temná 

zákoutí svých oblíbených míst ke hraní, jako jsou stodoly, půdy a podobně. I 

v těchto případech si však musíme uvědomit, že požáry máme na svědomí 

v podstatě my dospělí, že jsou výsledkem naší nedbalosti či nedostatečné 

výchovy a dozoru nad dětmi. 

A proto zapálené svíčky budeme používat pouze při svátcích nebo 

rodinných oslavách a pro potřeby osvětlování v prostorech s nebezpečím požáru 

si raději pořídíme baterku. 

      -ms- 

 

Informace z úřadu městyse 
 

Akce „Obecní dům v Českých Heřmanicích “ 

Práce na rekonstrukci budovy bývalé fary pokračují, i přes různé 

komplikace dnešní doby, dle plánu. Dokončuje se položení střešní 

krytiny, byla nainstalována nová okna a probíhá výstavba nového 

schodiště. 
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Dětské hřiště u budovy školy v Českých Heřmanicích 

Koncem dubna byla 

dokončena realizace akce 

Modernizace centra 

volnočasových aktivit 

v Českých Heřmanicích, 

při které byly doplněny 

nové a nahrazeny 

poškozené prvky na 

dětském hřišti. Děti 

uvítaly nové prvky s 

nadšením. Děkujeme 

Ministerstvu pro místní 

rozvoj ČR za finanční 

podporu této akce z podprogramu Podpora obnovy a rozvoje venkova.  

 

Rekonstrukce MŠ  

V termínu 4. 7. – 12. 8. bude uzavřena Mateřská škola v Českých 

Heřmanicích z důvodu plánované rekonstrukce. Budou rozšířeny prostory 

jídelny, dojde k renovaci omítek a podlah na chodbě a bude provedena 

druhá část rekonstrukce kuchyně. 

 

          -ms a pl-                                                                                       

                    

 

Telegrafické zprávičky z jednání zastupitelstva 
 

 

Dne 22. 2. 2022: 

 

ZM schválilo: 

• předloženou Smlouvu o úvěru s účastí prostředků Regionálního 

rozvojového fondu 

• číslo 2022-4048 – GU mezi městysem a Národní rozvojovou bankou, a.s., 

Praha 1. Úvěr ve výši 6.000.000 Kč s úrokovou sazbou 2,50 % p. a. je 

účelově určen k financování akce „Obecní dům v Českých Heřmanicích“. 

Konečná splatnost úvěru je 29. 10. 2032. 

• schodkový rozpočet městyse pro rok 2022 v paragrafovém znění. Příjmy 

13.961.181,43 Kč a výdaje jsou 23.661.181,43 Kč s tím, že schodek ve 

výši 9.700.000 Kč bude hrazen z přebytku hospodaření městyse z 

minulých let ve výši 3.800.000 Kč a úvěrem na obecní dům ve výši 
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6.000.000 Kč dále bude uhrazená splátka úvěru ve výši 100.000 Kč. ZM 

stanovilo, že ve výdajové stránce rozpočtu nesmí být překročen stanovený 

objem provozních a investičních výdajů dle jednotlivých paragrafů 

schváleného rozpočtu obce na rok 2022. V rámci paragrafů se změna v 

jednotlivých položkách výdajů kromě mzdových povoluje. Městys v 

rámci schváleného rozpočtu na rok 2022 poskytl příspěvky MŠ České 

Heřmanice 305.000 Kč a ZŠ České Heřmanice 420.000 Kč a dotace TJ 

Sokol České Heřmanice 115.000 Kč, Farnost sv. Jakuba České 

Heřmanice 40.000 Kč, SDH České Heřmanice 35.000 Kč, Komunitní 

škola České Heřmanice 34.000 Kč, SDH Netřeby 45.000 Kč, SDH 

Chotěšiny 19.000 Kč, Farní charita Litomyšl 10.000 Kč. 

• dodatek k Dohodě o odborné pomoci s Městskou knihovnou Ústí nad 

Orlicí. Dodatkem se upravuje finanční příspěvek ve výši 12.100 Kč na 

rok 2022, který slouží k spolufinancování knižního fondu Městské 

knihovny s možností využití knih v naší knihovně. 

• dodatek č. 2 k nájemní smlouvě uzavřené dne 22.4.2020 mezi městysem a 

M. Vaňkovou, České Heřmanice, kterým se prodlužuje doba nájmu na 

části p. p. č. 111/1, 9/8, 9/4 a 346/2 v k.ú. České Heřmanice do 30.4.2023 

a kterým se navyšuje cena nájmu na 2.144 Kč. 

• nabídku společnosti Denivková zahrada s.r.o., Luže na provedení údržby 

18 ks ovocných stromů v ceně 6.860,70 Kč s DPH a vysazení 2 ks 

ovocných stromů v sadu na Borové v ceně 9.284,33 Kč s DPH. 

• kupní smlouvu mezi městysem a J. Coufalem, Chotěšiny a P. Matoušem, 

České Heřmanice na prodej pozemků městyse p. č. 21/6 za 940 Kč a 21/7 

za 530 Kč oba v k.ú. Chotěšiny. Kupující uhradí rovným dílem poplatek 

za řízení o povolení vkladu práva do KN ve výši 2.000 Kč a náklady na 

vyhotovení kupní smlouvy ve výši 1.300 Kč. 

• nabídku Pavlíny Pechancové, Oldřiš na zpracování závěrečné žádosti o 

platbu a monitorovací zprávy na akci Bezbariérovost ZŠ České 

Heřmanice v ceně 15.000 Kč s DPH. 

 

ZM souhlasilo: 

• s prodejem pozemku městyse v místní části Netřeby s parcelním číslem 

1019/5 v k.ú. České Heřmanice o výměře 896 m² P. Plašilovi, Borová za 

325.248 Kč. Dále ZM schválilo Kupní smlouvu na prodej tohoto 

pozemku. Poplatek za vklad do KN uhradí žadatel a městys si vyhrazuje 

předkupní právo věcné, které bude vymazáno po zahájení užívání RD. 
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ZM jednalo: 

• opětovně o Žádosti o stanovisko ke zpracované projektové dokumentaci a 

vydání souhlasu se stavbou „Most ev. č. 317-008 České Heřmanice a 

navazující opěrná zeď podél silnice II-317“ nově doplněné na žádost ZM 

o navrhnutou kompenzaci poničených objízdných tras včetně možnosti 

rozšíření objízdných tras o MK 12 c-1-3, 13 c, 15 c-1. ZM nemělo 

námitek a souhlasilo s vydáním příslušných povolení k realizaci stavby. 

• opětovně o Žádosti o stanovisko ke zpracované projektové dokumentaci a 

vydání souhlasu se stavbou „Modernizace silnice II/317 České Heřmanice 

- průtah“, nově doplněné na žádost ZM o navrhnutou kompenzaci 

poničených objízdných tras včetně možnosti rozšíření objízdných tras o 

MK 12 c-1-3, 13 c, 15 c-1. ZM nemělo námitek a souhlasilo s vydáním 

příslušných povolení k realizaci stavby. 

• o žádosti Spolku Lungta, Praha o projednání připojení se k mezinárodní 

kampani „Vlajka pro Tibet“. ZM se shodlo ke kampani se nepřipojit. 

• o žádosti J. Š. o změnu Územního plánu na p.p.č. 4195 v k.ú. České 

Heřmanice. ZM žádost zamítlo z důvodu, že již probíhá pořizování 

změny č. 4 Územního plánu České Heřmanice a je téměř před 

dokončením. ZM doporučuje žádost zařadit do změny Územního plánu č. 

5. 

• o žádosti J. Š. o odkup částí pozemků p.p.č. 1207/1 a 1206 v k.ú. České 

Heřmanice z důvodu lepší přístupnosti na svůj pozemek. ZM se shodlo 

část pozemku 1206 neprodávat a prodej části pozemku 1207/1 vyřešit v 

rámci plánované obnovy katastrálního operátu. 

• o navýšení nájemného v bytech městyse. Aktuální výše 45 Kč/m2.Tento 

bod bude projednán opětovně na dalším jednání ZM. 

• o možnosti podání žádosti o dotaci z Národního programu životního 

prostředí na výsadbu stanovištně vhodných druhů listnatých stromů na 

veřejně přístupných místech, případně v uzavřených vnitroblocích 

bytových domů využívaných ke komunitnímu setkávání. ZM si 

ponechalo čas na rozhodnutí. 

• o nabídce od Ing. Ivana Šíra, PROJEKTOVÁNÍ DOPRAVNÍCH 

STAVEB A.S. Hradec Králové na vyhotovení projektové dokumentace 

pro stavební povolení a provedení stavby včetně rozpočtu a inženýrské 

činnosti v rámci akce rekonstrukce opěrné zdi „Šupka“ v ceně 254.100 

Kč vč. DPH. V ceně nejsou variantní řešení, poplatky, geometrické plány, 

znalecké posudky, přeložky sítí.  ZM se rozhodlo tuto nabídku nepřijmout 

a pověřilo starostu pokračovat v jednání o nutné rekonstrukci 

s Pardubickým krajem. 
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• o předložených návrzích GP od společnosti Geodézie Cindr s.r.o., Česká 

Třebová na rozdělení pozemků v lokalitě Z16 v Českých Heřmanicích, 

tak aby vznikly 2 stavební parcely za hranicí ochranného silničního 

pásma. Dále na rozdělení p.p.č. 21/4 v k.ú. Chotěšiny a posunutí hranic 

pozemku 93/3 v k.ú. České Heřmanice a okolních pozemků.  

• o žádostech Krajského úřadu Pardubického kraje, odbor majetkového, 

stavebního řádu a investic o vyjádření k záměrům odkupu pozemků nově 

označených jako p. p. č. 1288/12 ostatní plocha – jiná plocha o výměře 

228 m2, st. p. č. 326/4 zastavěná plocha a nádvoří o výměře 12 m2 a p. p. 

č. 1288/11 ostatní plocha – jiná plocha o výměře 81 m2 oddělených dle 

geometrického plánu č. 455-89/2021 z pozemku označeného jako p. p. č. 

1288/6 ostatní plocha – silnice, vše v k. ú. České Heřmanice ve 

vlastnictví Pardubického kraje v hospodaření příspěvkové organizace 

Správy a údržby silnic Pardubického kraje. ZM uvedlo, že s uvedenými 

pozemky nemá žádné záměry a souhlasilo s jejich prodejem žadatelům o 

odkup F. V., České Heřmanice a M. V., České Heřmanice, pouze 

upozornilo na uložení podzemních sítí nejen v majetku městyse na tomto 

pozemku.   

 

ZM vzalo na vědomí: 

• inspekční zprávu České školní inspekce Pardubického inspektorátu po 

provedené kontrole v Základní škole České Heřmanice ve dnech 1., 2. a 

7. 12. 2021. Pro zřizovatele z kontroly vyplynula nutnost rozšíření prostor 

pro školní družinu a školní stravování. 

• informaci o souhlasu Police ČR s umístěním chybějícího dopravního 

značení IZ 4a "Začátek obce" a IZ 4b "Konec obce" v obci České 

Heřmanice - Netřeby, na místní komunikaci ve směru příjezdu od obce 

Horky. Toto umístění je možné za dodržení podmínek, že MK bude v 

místě umístění DZ souvisle osvětlena. Momentálně městys nemá finanční 

prostředky na realizaci dopravního značení, při dodržení stanovených 

podmínek. 

• informaci starosty, že změna č. 4 Územního plánu České Heřmanice byla 

projekční kanceláří TIPOS dokončena a předána na odbor Územního 

plánování do Vysokého Mýta a je připravena k veřejnému projednávání. 

• přehled odpadů Městyse za rok 2021, kdy bylo v městysy vytřízeno: 

499,08 tun odpadů (cca 824,926 kg/obyvatel). Příjmy z odpadového 

hospodářství činily celkem 411.652,50 Kč a celkové výdaje 688.016,56 

Kč. Konečný výsledek odpadového hospodaření za rok 2021 byl ve ztrátě 

276.364,06 Kč. 
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Diskuze:  Netřeby č.p. 26 (projekt nebo studie), ZM se sejde 8.3. v 16.30 hod. 

na místě v Netřeby. Informace starosty - kontejner na železo – bude umístěn u 

přidružené výroby v Českých Heřmanicích u biokontejneru. VPP – byla podána 

žádost na 2 uchazeče. Žádost o odkup cca 3m3 dřeva pod hospodou, ZM 

s prodejem souhlasilo a navrhlo cenu 100Kč bez DPH/m3. J.Pánek – upozornil 

že nesvíti veř. osvětlení v Netřeby (u č.p. 32) dále upozornil na opětovné 

uložení dřeva na pozemku městyse 4556 v k.ú. České Heřmanice a jeho 

poničení. Je třeba opětovně kontaktovat správce farních lesů, aby sjednali 

nápravu. J. Lichtenberk – školení PP a defibrilátor – zajistí starosta. J. Marcal – 

informace ohledně SDH – Avie z Netřeby - je stále v evidenci ve stavu SDH 

Netřeby, je ale nyní využívána SDH ČH (převoz dětí na soutěže), je tedy třeba 

se dohodnout a případně převést do stavu SDH ČH. M. Novotná – divadlo 1.4. - 

vstupné rozhodne kulturní komise. Jarmark 2022 občerstvení zajistí SDH ČH. 

 

 Dne 22. 3. 2022: 

 

ZM schválilo: 

• finanční dar ve výši 2.000 Kč pro Záchrannou stanici Pasíčka, Bor u 

Skutče. 

• Nařízení obce o zákazu podomního a pochůzkového prodeje na území 

městyse. 

• Obecně závaznou vyhlášku městyse České Heřmanice, kterou se 

stanovují pravidla pro pohyb psů na veřejném prostranství v městysu 

České Heřmanice. 

• nákup 3 ks odpadkových košů na psí exkrementy se zásobníky na sáčky, 3 

Ks samostatných zásobníků na sáčky, 1 balení sáčků a 1 ks lavičky v ceně 

celkem 21.558,02 Kč včetně DPH.  

• Dodatek č. 3 k vyhlášce Zásady pro poskytování prostředků ze sociálního 

fondu zřízeného k zabezpečení kulturních a sociálních potřeb dle § 5 

zákona č. 250/2000 Sb. o rozpočtových pravidlech územních rozpočtů, v 

platném znění. Tento dodatek určuje výši příspěvku zaměstnavatele a ze 

soc. fondu zaměstnancům a starostovi městyse. Při dohodnuté ceně za 

oběd 65 Kč bude zaměstnavatel zaměstnanci přispívat 32,50 Kč 

z rozpočtu a dále 16,50 Kč ze soc. fondu a zaměstnanec bude hradit 

16 Kč. Starostovi bude zaměstnavatel přispívat 49 Kč ze soc. fondu a 

starosta bude hradit 16 Kč. 

• pořízení nového počítače Comfor Office I200 v ceně 22 372,90 Kč vč. 

DPH na Úřad městyse od společnosti Lubomír Dočkal DoNet, Litomyšl. 
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ZM souhlasilo: 

• se zasláním celého výtěžku ze vstupného vybraného na besedě o Lékařské 

misi v Keni ve výši 3.200 Kč navýšeného o stejnou částku 3.200 Kč 

z rozpočtu městyse na účet spolku Českého červeného kříže na pomoc 

Ukrajině. 

 

ZM jednalo: 

• o nákupu plechové dvougaráže, která by sloužila jako prostor pro 

uskladnění nářadí a drobné techniky městyse místo stávající buňky, která 

vyžaduje nákladnou opravu. ZM se shodlo hledat jinou variantu. 

• opětovně o žádosti P. H., Žamberk o koupi pozemku p. č. 263/9 o celkové 

výměře 244 m4, který vznikl oddělením z pozemku p.č. 263/1 v k.ú. 

České Heřmanice GP č. 457-3491021 potvrzeným katastrálním úřadem 

15.2.2022. Důvodem žádosti o koupi bylo, že tento pozemek je 70 let 

oplocen a spravován rodinou žadatele. ZM pověřilo starostu vyvěsit 

záměr na prodej tohoto pozemku. Cena 15 Kč/m2, žadatel uhradí 2.000 

Kč za poplatek za řízení o povolení vkladu práva do KN a dále uhradí 

náklady na vyhotovení a kupní smlouvy. 

• opětovně o žádosti P. H, České Heřmanice o koupi pozemků v k.ú. České 

Heřmanice KN č. 263/2 v celkové výměře 1077 m2 a 263/3 o celkové 

výměře 199 m2 pro chovatelské účely. ZM s prodejem nesouhlasí a 

navrhlo nabídnout pouze pronájem pozemku za 1 Kč/m2 za rok. 

• opětovně o budoucím využití budovy městyse v Netřeby č.p 26. ZM se 

většinově shodlo z důvodu nedostatku financí pro letošní rok další 

investice do této budovy pozastavit. 

• o umístění náhradních klíčů od hřiště v CVA, v případě že správce nebude 

dostupný. ZM navrhlo oslovit J. Rensu.  

• o nabídce na letní kino. ZM se shodlo vzhledem k vysokým nákladům 

nabídku nevyužít. 

• o návrhu správce Kulturního domu v Českých Heřmanicích na pořízení 

podružného elektroměru do klubovny v KD, která nyní slouží jako 

keramická dílna Komunitní školy. ZM souhlasilo s pořízením do ceny 

2.000 Kč.  

• o žádosti J.Ř. s P.Ř. České Heřmanice o koupi p. p. č. 71/4 v k.ú. České 

Heřmanice pro zahrádkářské účely. ZM pověřilo nejprve starostu jednat o 

prodeji s majiteli sousedních pozemků.  

• o žádosti o finanční podporu krizové telefonické pomoci dětem a mladým 

lidem ve výši 5.000 Kč pro Sdružení Linka bezpečí, z.s., Praha. Starosta 

informoval ZM, že městys již podporuje Linku důvěry v Ústí nad Orlicí 

provozovanou Občanským sdružením KONTAKT, Ústí nad Orlicí. ZM se 
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shodlo žádosti nevyhovět, městys upřednostňuje podporovat organizace 

v regionu. 

• o nabídce společnosti RUNEX s.r.o., Hněvotín na údržbu Fit stezky v 

ceně 9.800 Kč. ZM se shodlo nabídku nevyužít. 

 

ZM vzalo na vědomí: 

• Informace starosty: Uzavření naučné stezky na Borové z důvodu 

padajících stromů a větví. Oprava zábradlí na lávkách a mostech 

v městysu v souladu s pasportizací mostních objektů. Schůzka 

s nájemníky ohledně úklidu společných prostor. Schůzka se zaměstnanci, 

ohledně ekonomického využívání osobního automobilu Rapid pro 

pracovní účely. Pokračování prací stavby Obecního domu. Otevření 

Konzumu 25.3. O probíhajících jednáních ohledně rekonstrukce zborcené 

opěrné zdi u Šupky. O veřejném projednávání Změny č. 4 Územního 

plánu České Heřmanice. O školení pro JSDHO na defibrilátor v ceně 

1.000 Kč + cestovní náhrady. 

 

Diskuze:  J. Pánek požádal o omezení vjezdu těžké techniky na horní cestu 

v Netřeby, která je touto technikou poničena. Starosta zjistí možnosti. Dále 

požádal o opravu překopů v Netřeby u č.p. 26 a před hasičárnou.  Starosta zjistí 

cenu frésinku a asfaltu a vytipuje další místa pro nutnou výspravu. Navrhl 

umístění štěrku kolem lípy u cesty na Sloupnici. J. Lichtenberk informoval o 

špatném stavu komunikace Chotěšiny – Sloupnice. T. Jeřábek informoval o 

umístění plakátnice. M. Novotná – jubilanti, organizace divadelního představení 

1.4. 

 

Dne 26. 4. 2022: 

 

ZM schválilo: 

• pro ZŠ České Heřmanice nákup výukového materiálu – školní ONLINE 

multilicence angličtina, matematika, čtení s porozuměním, velká 

násobilka, moje první slovíčka v angličtině v hodnotě 14.996 Kč. Nákup 

bude hrazen ze šablon a státního rozpočtu – ONIV. ZM souhlasilo s 

nabytím tohoto majetku do vlastnictví zřizovatele. 

• Smlouvu o smlouvě budoucí směnné mezi městysem a P. Hudečkem a J. 

Hudečkovu. Smlouvou se Městys a P. Hudeček a J. Hudečková zavazují, 

že do 1 roku od podpisu této smlouvy uzavřou směnnou smlouvu, kterou 

si navzájem smění pozemky o celkové ploše cca 25 m2, které budou z 

jejich pozemků p.č. 22/1 a st. p. č. 14/1 oba v k.ú. České Heřmanice 

odděleny geometrickým plánem, který nechá vypracovat Městys. 
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• Kupní smlouvu mezi městysem a P. Holubářem na prodej pozemku 

městyse p. č. 263/9 v k.ú. České Heřmanice za cenu 3.660 Kč.  

• smlouvu o poskytnutí dotace z programu „Podpora zpracování 

strategických dokumentů obcí Pardubického kraje ev. č. OR/22/“ mezi 

městysem a Pardubickým krajem na účelové poskytnutí neinvestiční 

dotace z rozpočtových prostředků Pardubického kraje na realizaci 

projektu „Střednědobého komunitního plánu městyse České Heřmanice 

na roky 2023 - 2028“, specifikovaného v žádosti čj. KrÚ 10262/2022.7. 

Dotace na realizaci je poskytnuta ve výši 66.913 Kč ve výši 70 % ze 

skutečných celkových nákladů projektu, které jsou 95.590 Kč vč. DPH. 

Vlastní náklady budou činit 28.677 Kč. 

• Smlouvu o dílo mezi městysem a E consulting E.U.R., s.r.o., Třebíč. 

Předmětem smlouvy je Návrh procesu, facilitace a zpracování 

„Střednědobého komunitního plánu městyse České Heřmanice na roky 

2023 - 2028“ v celkové ceně 95.590 Kč. 

• žádost L. Vackové o prodloužení pracovní smlouvy do 30.4.2023. 

• koupi makety policisty, kterou bude možné libovolně přemísťovat za 

účelem snížení rychlosti projíždějících aut místními částmi Českých 

Heřmanic v ceně do 9.000 Kč. 

• dodatek č. 1 ke Smlouvě o dílo mezi městysem a spol. STABYT, bytové 

družstvo v Ústí nad Orlicí v rámci akce „Obecní dům v Českých 

Heřmanicích“, kterým se cena díla navýšila o 348 710,23 Kč. Cena za 

dílo dle SOD byla 22.360.757,20 Kč vč. DPH, vyčíslené méněpráce jsou 

ve výši 528.350,28 Kč vč. DPH a vyčíslené vícepráce jsou ve výši 

877.060,51 Kč vč. DPH. Nová cena díla je 22.709.467,43 Kč vč. DPH. 

• nákup Pásového schodolezu DOMINO People 400 v ceně 322.000 Kč vč. 

DPH od společnosti SAFETY SAFE s.r.o., Praha 10 do budovy ZŠ. Jeho 

koupě bude financována z projektu „Bezbariérovost ZŠ České 

Heřmanice“ se spoluúčastí městyse ve výši 5%. 

• Smlouvu o poskytnutí programové účelové dotace na požární techniku a 

věcné prostředky požární ochrany jednotky SDH obce z rozpočtu 

Pardubického kraje pro rok 2022 mezi městysem a Pardubickým krajem. 

Dotace je poskytnuta do výše 70% skutečně vynaložených nákladů 

maximálně 37.500 Kč na pořízení kalového čerpadla, zásahových obleků 

a zásahové obuvi. 

• Smlouvu o dodávce vody a odvádění odpadních vod č. 11685/22 mezi 

městysem a společností Vodovody a kanalizace Vysoké Mýto, s.r.o., 

kterou se mění srážkový normál rozhodný pro výpočet množství 

zpoplatněných srážkových vod u budovy školy v ČH. 
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ZM pověřilo: 

• zastupitele MUDr. Marii Novotnou, zastupovat městys na valné hromadě 

společnosti Vodovody a kanalizace Vysoké Mýto, s.r.o., která se bude 

konat 18.5.2022 v obci Slatina. 

 

ZM jednalo: 

• o ústní žádosti P. H. o umístění veřejného osvětlení u č.p. 86 v Českých 

Heřmanicích. ZM se shodlo nejprve vytipovat další místa, kam by bylo 

třeba VO doplnit. P. Eliáš navrhl poptat M. Marka na vypracování 

projektu na rozšíření VO v Českých Heřmanicích. 

• o žádosti TJ Sokol České Heřmanice o nulové případně symbolické 

nájemné za využívání CVA v době zápasů Letní tenisové ligy a dále pro 

organizované cvičení dětí tzn. fotbalové tréninky dětí či pro obecné 

sokolské cvičení. ZM se většinově shodlo žádosti nevyhovět. 

• o Žádosti o vydání závazného stanoviska ke kácení celkem 12 ks dřevin 

na pozemcích p.č. 4529, 346/1, 1249/10, 1193/17, 1193/34 v k.ú. České 

Heřmanice z důvodu stavebního záměru „Modernizace silnice II/317 

České Heřmanice – průtah“ od Správy a údržby silnic Pardubického 

kraje. ZM souhlasilo s vydáním závazného stanoviska za stanovených 

podmínek. Dále starosta informoval ZM o průběhu schůzky s majiteli 

pozemků dotčených touto stavbou, na které bylo dohodnuto, uspořádání 

veřejného jednání s vlastníky všech pozemků sousedících se stavbou a 

navrhl pozvat i širokou veřejnost, aby se k projektové dokumentaci 

vyjádřili před samotným stavebním řízením. 

• o Stanovisku dotčených orgánů odboru životního prostředí a zemědělství 

Krajského úřadu Pardubického kraje k akci: “Veřejné projednání návrhu 

změny č. 4 územního plánu České Heřmanice pořizované zkráceným 

postupem“. Orgán ochrany zemědělského půdního fondu vydal nesouhlas 

s navrhnutými lokalitami pro bydlení Z17, Z24 nacházejících se na 

půdách I. a II. třídy ochrany, kde nebyla dostatečným způsobem 

odůvodněna převaha jiného veřejného zájmu. ZM se shodlo akceptovat 

rozhodnutí. 

• o Žádosti o zřízení služebnosti inženýrské sítě „veřejného osvětlení“ od 

Krajského úřadu Pardubického kraje, odbor majetkový, stavebního řádu a 

investic v p. p. č. 1288/6 ostatní plocha – silnice v obci v k. ú. České 

Heřmanice ve vlastnictví Pardubického kraje. Vzhledem k tomu, že 

městys nemá k dispozici zaměření veřejného osvětlení a jeho získání je 

velmi obtížné a nákladné se ZM shodlo žádosti nevyhovět. 

• o návrhu J. R. na realizaci osvětlení betlému v ceně 2.500 Kč + výkopové 

práce, které zajistí zaměstnanci. ZM s realizací souhlasí. 
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• o žádosti SDH Chotěšiny o úhradu mimořádných nákladu vzniklých při 

dokončení rekonstrukce wc v hasičské zbrojnici v Chotěšinách v celkové 

výši 12.242 Kč. ZM souhlasí s úhradou faktury ve výši 6.392 Kč za 

stavební práce a montáž vodoinstalace a dále s poskytnutím finančního 

daru pro SDH Chotěšiny ve výši 5.850 Kč.   

• o návrhu Projektové dokumentace na evangelický a katolický hřbitov 

v Českých Heřmanicích. Starosta navrhl nechat v projektu katolického 

hřbitova zúžit hlavní cestu ze 4 m na 3 m a ostatní cesty ze 3 m na 2,5 

metru a dále vypustit vydláždění v zadním pravém rohu pod lavičkami a 

nechat travní porost. ZM s navrhovanou úpravou PD souhlasilo. 

• o proběhlých mostních prohlídkách, kde byly zjištěny závady, které je 

nutné odstranit. U třech lávek se jedná o nové konstrukční uspořádání 

mostního zábradlí v souladu s požadavky ČSN 73 6201, osazení 

tabulkami s evidenčními čísly mostu a dále u jednoho mostu o utěsnění 

spár mezi římsami a vozovkou živičnou zálivkou. ZM pověřilo starostu 

zajistit nabídku. 

• opětovně o žádosti P. Ř. a J. Ř. o koupi p. p. č. 71/4 v k.ú. České 

Heřmanice. Starosta informoval ZM o výsledcích jednání s majiteli 

sousedních pozemků. ZM se shodlo pozemek neprodat a navrhlo 

nabídnout pouze pronájem pozemku za 1 Kč/m2 za rok. 

• o návrhu starosty na vyčíslení spoluúčasti spolků na úhradě energií při 

pronájmu prostor v KD a ostatních prostor městyse. ZM navrhlo 

projednat opětovně až bude uskutečněno více akcí a tím bude k dispozici 

dostatek dat pro výpočet případné spoluúčasti na nákladech za energie. 

• o potřebě zajistit náhradu za zaměstnance na dlouhodobé nemocenské po 

dobu od 10. 5. do cca 15. 6. 2022. Starosta navrhl zaměstnat na tuto dobu 

na DPP K. K. Dále ZM řešilo, kdo bude vyvážet kontejnery. ZM se 

shodlo oslovit F. Č. Dále ZM souhlasilo se zajištěním karty řidiče pro 

starostu v ceně 700 Kč pro případ nutného vývozu kontejnerů. Dále ZM 

navrhlo poptat službu vývozu kontejnerů u externího dopravce. ZM dále 

jednalo o oslovení ZOD se žádostí o sekání příkopů u cesty z Netřeby na 

Sloupnici.  ZM také řešilo možnosti udržování pronajatého pozemku 

p.č.897/1 v k.ú. České Heřmanice. J. Marcal zajistí nabídku. 

• o nabídce na uspořádání přednášky na téma „Nová zelená úsporám“. ZM 

souhlasilo a navrhuje uspořádat tuto přednášku v domku U Jakuba. 

MUDr. Novotná dohodne termín. 

 

ZM vzalo na vědomí: 

• informaci o vyhotovení GP 100-080/2022 k p. p. č. 21/4 v k.ú. Chotěšiny 

a GP 459-081/2022 k lokalitě Z16 v k.ú. České Heřmanice. Dále ZM 
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jednalo o žádosti o koupi p.p. č. 21/8 ZM navrhuje prodejní cenu 150 

Kč/m2. ZM pověřilo starostu jednat se žadatelem o ceně 150 Kč/m2. 

• informace starosty – obecní dům – na základě doporučení dozoru BOZP 

byly zastaveny práce z lešení a zakázán samotný vstup na lešení, které 

nevyhovuje bezpečnostním podmínkám, do doby odstranění všech závad. 

Dokončení modernizace dětského hřiště u školy v Českých Heřmanicích 

a oprava cesty v Chotěšinách mezi č.p. 24 a č.p. 18. Vyúčtování nákladů 

za pravomocně vyřízené přestupky v roce 2021 od Města Vysoké Mýto, 

odbor dopravních a správních agend ve výši 7.500 Kč za 5 přestupků.  

 
Diskuze:  Starosta na podnět občana Č. Heřmanic navrhl umístit vzpomínku na I. 

Plašilovou na Naučnou stezku na Borové. ZM navrhuje nechat vyrobit a umístit 

cedulku Ivančina louka. Starosta informoval ZM o doručené cenové nabídce na 

opravu místní komunikace 23c v Chotěšinkách, kterou si nechali zpracovat 

majitelé stavební p. č. 31, kteří nabízejí možnou finanční spoluúčast na opravě této 

komunikace. ZM s opravou nyní nesouhlasí, vzhledem k tomu, že se již 

zpracovává projekt na opravu MK včetně výše uvedené, aby bylo možné požádat 

o dotace na opravu těchto MK. J. Marcal se vyjádřil k doručené stížnosti na 

poničenou výsadbu na Borové, ke které došlo při kácení stromů na Naučné stezce. 

Starosta navrhuje sejít se na místě a situaci vyřešit. Jednáním pověřen J. Marcal. 

Dále se dotazoval, zda bude třeba zalévat nově vysazené stromy v sadu na Borové. 

Dále informoval o proběhlé kontrole na dotaci pro JSDHO, kde nebyly shledány 

závady. J. Pánek – informoval o špatném stavu místní komunikace 19c mezi 

Netřeby a Sloupnicí. Starosta informoval, že se mapují místa s nutnými opravami 

na místních komunikacích v celém městysu. Dále se J. Pánek dotazoval na 

možnost přidání kontejneru na papír do Netřeby. J. Lichtenberk – informoval 

o jednání s p. Markem ze SUS Ústí nad Orlicí, na kterém mu bylo sděleno, že se 

neplánuje v blízké budoucnosti renovace silnice Chotěšinky – Chotěšiny. Dále 

navrhuje přemístění kontejneru na bioodpad v Chotěšinách. ZM navrhuje, aby si 

občané místní části Chotěšiny vytipovali vhodný prostor pro jeho přemístění. 

MUDr. Novotná poděkovala všem účastníkům ukliďme Česko, dále informovala 

že na divadelním přestavením Jenda noc na Karlštejně bylo na dobrovolném 

vstupném vybráno 9.500 Kč a účast byla cca 130 diváků. Navrhla zrealizovat 

novou výsadbu u čekárny v Borové v ceně cca 2.000 Kč. ZM souhlasilo. Dále 

informovala o potřebě umístění odpadkového koše v čekárně na autobusové 

zastávce směr Choceň v Českých Heřmanicích. Dále tlumočila dotaz V. E. na 

přenechání nepoužívaných vyřazených panelů na obrazy. ZM navrhuje vybrat 2 

nejlepší kusy a ty si ponechat a zbytek je možné darovat. Navrhuje ozdobit 

květinami sběrné místo naproti KD. ZM souhlasilo. Informovala o účasti na 

semináři v rámci výstavy Flora Olomouc – Mokré zlato – hospodaření s dešťovou 

vodou v krajině. 

                            - pl a ms - 
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Střednědobý komunitní plán městyse České Heřmanice na 

roky 2023 – 2028 
 

Vážení spoluobčané, 

současná doba je pro většinu z nás velmi tíživá, ale přesto 

je třeba žít a myslet na budoucnost nejen svoji, ale i 

budoucnost našeho městyse.  

Před několika lety jsme se setkávali, abychom společně 

vytvořili strategický plán městyse Českých Heřmanic, 

střednědobou strategii a studii klidové zóny Heřmanka. Řada z vás 

přispěla smysluplnými nápady a podněty. Nyní se ohlédneme za obdobím 

střednědobého plánu, co se jak povedlo, ale hlavně určíme společně směr 

dalšího rozvoje Českých Heřmanic na nejbližší léta.  

Letos na podzim proběhnou volby do zastupitelstva městyse. Je 

možné, že někteří z Vás právě v této době zvažujete možnost kandidovat, 

nebo se veřejně angažovat nechcete, ale máte městys rádi a přejete si, aby 

byl hezčí a přívětivější ke svým obyvatelům.  Ať tak či onak, přijďte se 

společně setkat a spojenými silami vybrat cestu, kam se má městys ubírat.   

Věříme, že i tentokrát Vás bude společná práce bavit a naplňovat, 

hlavně proto, že se budeme dívat do blízké budoucnosti našeho městyse v 

několika příštích letech.   
 

 

Setkáme se v úterý 14. 6. 2022 v 17 hodin 

v sále kulturního domu v Českých Heřmanicích. 
 

 

Těšíme se na Vás! 

 zastupitelstvo městyse 
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